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             1                      [RUF25OCT07A - JS] 
 
             2                      Thursday, 25 October 2007 
 
             3                      [The accused present] 
 
             4                      [The witness entered court] 
 
             5                      [Session] 
 
             6                      [Upon commencing at 9.55 a.m.] 
 
             7          PRESIDING JUDGE:  Good morning, learned counsel.  We 
will 
 
             8    resume the session and, yes, Mr Cammegh? 
 
             9          MR CAMMEGH:  Good morning, Your Honour.  I'm sorry to be 
 
   10:01:20 10    the harbinger of doom, but I've been speaking to a 
representative 
 
            11    from the stenographers this morning and this is just to follow 
up 
 
            12    comments I made the other day.  I understand Mr Jordash's next 
 
            13    witness, DIS-188, is very lengthy and could take something 
like 
 
            14    three days in-chief.  I think he's one of the, if not the 
longest 
 
   10:01:44 15    Sesay witness of all.  I know having had a look at his summary 
 
            16    that I'm going to be engaged in cross-examination for quite 
some 
 
            17    time with this witness, and I have no doubt Mr Hardaway will 
be 
 
            18    as well, I have no doubt the Kallon team will need to too.  In 
 
            19    order to do that properly, we are going to need transcript.  
It's 
 
   10:02:05 20    going to be very difficult to write every single word for 
three 



 
            21    days and we need accuracy of reference.  My understanding is 
 
            22    that, despite their valiant efforts, the stenographer 
situation 
 
            23    has deteriorated yet further since I last spoke to you.  I 
think 
 
            24    in particular it's clear that a lot of work which was done to 
 
   10:02:26 25    amended drafts from Friday, although saved on the system, was 
not 
 
            26    saved, not because of any fault of the stenographer but 
because 
 
            27    of the IT situation.  Potentially, therefore, we are now up to 
 
            28    three days behind.  I'm simply flagging this situation up now. 
 
            29    If the matter has not improved by the time I cross -- it's my 
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             1    turn to cross-examine, I'm going to have to ask for an 
 
             2    adjournment in order that I've got an accurate record of what 
was 
 
             3    said in-chief.  Now, this would be a severe drawback to the 
 
             4    administration of this Court.  I'm sure everyone would agree 
with 
 
   10:03:05  5    that.  I understand a representative from the stenographers is 
in 
 
             6    with a meeting with the Registrar this morning, but with the 
best 
 
             7    will in the world, unless things dramatically improve I think 



 
             8    there's going to come a time next week when someone is going 
to 
 
 
             9    be asking for an adjournment. 
 
   10:03:22 10          PRESIDING JUDGE:  Mr Cammegh, all I can bring to your 
 
            11    attention or to your information is that I met the Registrar 
 
            12    fortuitously yesterday and I met him just around the corridors 
 
            13    and he said that he had received my instructions and that he 
was 
 
            14    doing everything to ensure, you know, that things are in 
order. 
 
   10:03:48 15    That is what he told me yesterday. 
 
            16          MR CAMMEGH:  Yes, well I'm sure -- 
 
            17          PRESIDING JUDGE:  I didn't hold a meeting with him.  I 
met 
 
            18    him around the corridors and he acknowledged receipt of my 
 
            19    instructions and said that he was doing everything to ensure 

:04:00 20    things are okay. 

          21          MR CAMMEGH:  Well, everybody at the Bar is grateful for 

          22    Your Honour's comments the other day, and I'm sure the 

  All 

        24    doing is putting the Court on notice that regrettably there 

0:04:13 25    come a time when I'm going to have to ask for an adjournment.  

         26    all hope that doesn't arise. 

          27          PRESIDING JUDGE:  Well, we hope it doesn't arise and 

          28    the meeting that is ongoing now which you have announced may 

that 
 
 10  

 
  
 
  
 
          23    stenographers too, and I'm sure efforts are being made.  

I'm 
 
    

may 
 
 1  

We 
 
   

 
  
that 
 
  
 
            29    produce the results we all expect, the possibilities we all 
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           1    expect. 

           2          MR CAMMEGH:  I hope so. 

           4    testifying, as you say, over the next three days, certainly 

 10:04:38  5    everybody will need, every party, every Defence, every party 

           6    these proceedings, you know, would need some of the 

           7    at a certain point in time to be able to cross-examine. 

9    on this point. 

 10:04:52 10          PRESIDING JUDGE:  Yes.  We are reinforcing our 

          11    instructions, you know, that for these -- for all the 

          12    particularly the next witness who will be testifying, maybe 

          13    three days, that the transcripts are made available every day 

          14    regularly until we are through with these proceedings.  I do 

 10:05:09 15    need to be reminding people to be doing their job.  I mean we 

have 
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             3          PRESIDING JUDGE:  For this witness who is going to be 
 
  
 
  
to 
 
  
transcripts 
 
  
 
           8          MR CAMMEGH:  We are grateful for Your Honour's   

intervention 
 
             

 
  
 
  
witnesses, 
 
  
for 
 
  
and 
 
  
not 
 
  
are 
 
            16    at court here.  We are not the administrators of the Court. 
 
          17    Certainly it impacts on the proceedings, and that's why we   



 
            18    to come in.  But I think everybody should know what he is 

y 

:05:30 20    supposed to do, and I sympathise with the stenographers in 

      21    and I hope that the Registrar will find a solution to this 

anscripts. 

    We ourselves as a Chamber would need the transcripts if 
cessity 

 24    arises in order to use them and the information contained 
erein 

56 25    to arbitrate on issues that may arise amongst the parties.  So 

         26    think that's where we stand and we may go on on this note on 
e 

       27    [indiscernible] invitation to the Registrar that everything 
ll 

      28    be done for these transcripts to be made available regularly 
 

        29    all the parties that all steps be taken.  This is important 
r 
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           1    the fastness of the judicial process.  We cannot be 

ministrative 

 
            19    supposed to do.  Nobody needs to be reminded as to what the
are 
 
   10
this 
 
      
 
            22    problem now once and for all because we need these 
tr
 
            23
ne
 
           
th
 
   10:05:
I 
 
   
th
 
     
wi
 
      
to
 
    
fo
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complaining 
 
             2    of proceedings being slow when the mechanisms, the 
ad



 
             3    mechanisms themselves are not properly in place and are 
owing 

    4    down the judicial process.  This is what I have to say. 

ardaway, how do we move this 

ARDAWAY:  Ready to proceed, Your Honour, with the 

      9    of the Court. 

 JUDGE:  We are here for you.  You don't need 
r 

       11    leave. 

 HARDAWAY:  Thank you, Your Honour. 

d session, yes. 

nour. 

00 15    I was going to mention that.  We're not?  Okay. 

e're not. 

we were going to 

 

        21    were going to continue in a closed session, so the Court 
uld 

    22    have been in closed session at this time. 

portion of the 

parate 

sl
 
         
 
   10:06:33  5          MR CAMMEGH:  I'm grateful. 
 
             6          PRESIDING JUDGE:  Yes.  Mr H
 
             7    morning? 
 
             8          MR H
leave 
 
       
 
   10:06:53 10          PRESIDING
ou
 
     
 
            12          MR
 
            13          PRESIDING JUDGE:  We are still in close
 
            14          MR HARDAWAY:  Closed session, that is correct, Your 
Ho
 
   10:07:
 
            16          PRESIDING JUDGE:  We are. 
 
            17          JUDGE BOUTET:  Apparently w
 
            18          PRESIDING JUDGE:  But I told you that 
 
            19    resume today in closed session.  You know, that is what should
 
   10:07:12 20    have been done.  We did indicate when we arose on Tuesday that 
 we

 
    
osh

 
        
 
            23          [At this point in the proceedings, a 
 
            24    transcript, pages 6 to 9, was extracted and sealed under 
se
 
   10:07:19 25    cover, as the proceeding was heard in a closed session] 
 
            26 
 
            27 



 
            28 
 
            29 
 
 
 
 
 
                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                 
ge 10 

           1                      [Open session] 

open session now. 

 are in open session now, so please do not 

there is any question that I ask that you do not 

NG JUDGE:  I would like to announce that the 

     12    reads a ruling, you know, that we are now at the open session. 

 session, you 

  16    go through it anymore, you know, so you may proceed.  And I am 
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             2          MR GEORGE:  The Court is in 
 
             3          PRESIDING JUDGE:  Yes. 
 
             4          MR HARDAWAY: 
 
   10:16:21  5    Q.    Mr Witness, we
 
             6    say anything that would reveal your identity, okay? 
 
             7    A.    Okay. 
 
             8    Q.    And if 
 
             9    understand, please ask me to repeat it, okay? 
 
   10:16:33 10    A.    Okay. 
 
            11          PRESIDI
urt Co

 
       
 
            13          MR HARDAWAY:  I apologise, Your Honour. 
 
            14          PRESIDING JUDGE:  When we are in the open
 
   10:16:49 15    know, you may proceed.  It is a traditional ruling.  I 
uldn't wo

 
          
 



            17    making this observation because we are now in the open 

   18          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honours. 

          19          PRESIDING JUDGE:  And the ruling is supposed to be made, 

 10:17:00 20    you may proceed please. 

          22          Q.  Now, Mr Witness, you had testified that two weeks 

          23    the war had came to you, you were briefed on the ideology and 

          24    that you had volunteered for the RUF; is that correct? 

          27          MR HARDAWAY:  I understand, Your Honour. 

          28          PRESIDING JUDGE:  Yes, so take it slow. 

r a sprint 
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           1    I take the cue from the Bench. 

           2          PRESIDING JUDGE:  Right. 

           4    Q.    Do you need me to repeat the question, Mr Witness? 

session. 
 
         

 
  
so 
 
  
 
            21          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honours. 
 
  
after 
 
  
 
  
 
   10:17:18 25          PRESIDING JUDGE:  Mr Hardaway, please, you will go -- 
it's 
 
            26    not a 100 metre sprint. 
 
  
 
  
 
          29          MR HARDAWAY:  I don't think I'm built fo  

anyway. 
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           3          MR HARDAWAY:   

 
  
 
   10:17:43  5    A.    Yes. 



 
             6    Q.    You had testified that, after the war had came to you, 

 

         8    the ideology of the RUF; is that correct? 

when I got the 

t was the training base in Pendembu and you were 

     12    for six months; is that also correct? 

ad also testified that most of the training at 

u had mentioned that the age of people from the 

were the ages of the people at the training base, 

      22    when you were there? 

UDGE:  I didn't hear him talk of eight years. 

d 18.  That's to the best of 
 

        27    recollection. 

AY:  I actually didn't hear it. 

se, sir? 

 
             7    about two weeks later you had volunteered and you were briefed
on 
 
    
 
             9    A.    Yes, I volunteered to go to the base 
 
   10:18:08 10    ideology. 
 
            11    Q.    And i
there 
 
       
 
            13    A.    Exactly. 
 
            14    Q.    Now, you h
 
   10:18:22 15    the Pendembu base was ideology training; is that also correct? 
 
            16    A.    Yes. 
 
            17    Q.    And yo
 
            18    training base was from eight years old and up; is that also 
 
            19    correct? 
 
   10:18:41 20    A.    No. 
 
            21    Q.    What 
r, si

 
      
 
            23    A.    I said -- 
 
            24          PRESIDING J
 
   10:18:53 25          MR HARDAWAY:  My mistake. 
 
            26          MR JORDASH:  I think he sai
my
 
    
 
            28          MR HARDAW
 
            29    Q.    What were the ages of the people at the ba
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           1    A.    I said starting from 18 upwards. 

ceived training; is 

       3    correct? 

 

was also military training at the base at Pendembu 
 

         6    well, wasn't it? 

at type of military training was taught at the 
se 

       9    in Pendembu? 

 train how to fight and defend yourself. 

 taught us. 

aining base in Pendembu received 

ou had also mentioned that at the training base 

       18    were a platoon commander; do you remember? 

latoon commander? 
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             2    Q.    Okay.  And everyone at the base re
that 
 
      
 
             4    A.    Yes.
 
   10:19:19  5    Q.    There 
as
 
    
 
             7    A.    Yes. 
 
             8    Q.    And wh
ba
 
      
 
   10:19:37 10    A.    Well, to
 
            11    Q.    And were you taught how to use weapons such as 
 
            12    machine-guns? 
 
            13    A.    Yes, they
 
            14    Q.    And everyone at the tr
 
   10:19:56 15    military training as well, didn't they? 
 
            16    A.    Yes. 
 
            17    Q.    Now, y
u yo

 
     
 
            19    A.    I can remember, yes. 
 
   10:20:14 20    Q.    How did you become a p
 



            21    A.    Well, among us who went, we were the first platoon.  I 

I 

es as a platoon commander? 

that 

r 
ur 

      28    command? 

because I too didn't have the idea. 
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           1    Q.    How many people were under your command, sir? 

men, women and children under your 
mmand, 

   4    weren't there? 

ave children under my command. 

 were all men. 

knew 
 
            22    how to read and write, but I think it was based on that that 
 
            23    was made platoon commander. 
 
            24    Q.    And what were your duti
 
   10:20:50 25    A.    To look after the men who were under me, to ensure 
 
            26    whatever assignment we were given, we did them correctly. 
 
            27    Q.    And did you assist in the training of the people unde
yo
 
      
 
            29    A.    No, 
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             2    A.    There were 64. 
 
             3    Q.    Now, there were 
co
 
          
 
   10:21:41  5    A.    I didn't h
 
             6    Q.    But you had women under your command? 
 
             7    A.    At the time that we were training, they
 
             8    Q.    Okay.  Now, you had testified that civilians were not 
 
             9    forced to come to the training base; do you remember that? 
 
   10:22:06 10    A.    Yes. 



 
            11    Q.    Now, you also said that you had spoken to some of the 

   13    of the ideology; is that correct? 

f the other people at the training base were there 

the people at the 

o 

0:22:39 20    there; how do you respond? 

dge. 

that on the front lines when 

      24    you would send them back to the safe areas or the safety 
; 

:04 25    do you remember that? 

d be correct to say that you would usually 
me 
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            12    people there and those people you spoke to said they came 
because 
 
         
 
            14    A.    Yes. 
 
   10:22:21 15    Q.    Some o
 
            16    because they were forced to be there, weren't they, sir? 
 
            17    A.    I don't have any idea about that. 
 
            18    Q.    I put it to you, sir, that some of 
 
            19    Pendembu training base were there because they were forced t
be 
 
   1
 
            21    A.    Well, not to my knowle
 
            22    Q.    Now, you had also testified 
 
            23    you came across civilians and towns on the front line area, 
at th

 
      
neszo

 
   10:23
 
            26    A.    Yes, sir. 
 
            27    Q.    And it woul
co
 
            28    across these civilians in the course of combat operations? 
 
            29    A.    Yes.  We would meet them in combat operations. 
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             1    Q.    And before you sent the civilians to the rear for 
fety, 

hey 

           3    receive instruction in the RUF ideology? 

           4    A.    At the combat zone we hadn't any chance to tell them at 

           6    Q.    Could a civilian, at a town on the front line, refuse to 

           8    A.    You wouldn't refuse because you too want to save your 

tion.  The question was: 

          11    If a civilian wanted to refuse, could they refuse? 

          12    A.    If you also refuse, yes, it was up to you.  You wouldn't 

         14    Q.    Now, I want to talk to you about the civilians in the 

 10:24:33 15    safety zones.  If a civilian from the rear wanted to go to an 

          16    area outside of the RUF control, would they be allowed to do 

        18    Q.    So if a civilian in Pendembu -- Pendembu was a safety 

 10:25:05 20    A.    Be specific because Pendembu used to fall and -- 

          21          JUDGE BOUTET:  What period of time are you talking 

 All 

     23    right. 

sa
 
             2    did you instruct them in the ideology of the RUF or did t
 
  
 
  
 
   10:23:45  5    that moment. 
 
  
go 
 
             7    to the rear if they wanted to? 
 
  
life. 
 
             9    You too would want to save your life. 
 
   10:24:09 10    Q.    Mr Witness, that wasn't the ques
 
  
 
  
be 
 
            13    the first to go. 
 
   

 
  
 
  
so? 
 
            17    A.    He wouldn't be allowed to go. 
 
    

area; 
 
            19    is that correct? 
 
  
 
  
about? 
 
            22          MR HARDAWAY:  I was going to rephrase, Your Honour. 
 
       

 



            24    Q.    If a civilian in the safety zone during the war had 

          27    A.    They wouldn't be allowed to go. 

 civilians would be 

hat 
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           1    correct? 

           2    A.    Yes. 

 what would the G5 do to them -- do with them, excuse 

           4    me? 

 10:26:08  5    A.    Well, the G5 would take care of them.  The G5 would tell 

 about the ideology, encourage them and try to resettle 

           8          MR HARDAWAY:  If I may have a moment, Your Honour? 

           9          PRESIDING JUDGE:  Yes. 

          11          PRESIDING JUDGE:  Yes. 

          12          MR HARDAWAY: 

family 
 
   10:25:26 25    in Port Loko and they wanted to go to their family in Port 
Loko, 
 
            26    would they be allowed to go? 
 
  
 
            28    Q.    Now, you had testified that when
brought 
 
            29    to the rear, they would be then handed over to the G5; is t
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
 
  
 
  
 
           3    Q.    And  

 
  
 
  
 
           6    them  

them 
 
             7    among the other civilians whom they would meet. 
 
  
 
  
 
 10:27:01 10          MR HARDAWAY:  I thank the Court.   

 
  
 
  



 
            13    Q.    Mr Witness, y
 

ou had also testified that you would find 

 10:27:15 15    correct? 

          16    A.    Yes. 

hese children would have no parents to take care of 

          18    them; is that also correct? 

          19    A.    Yes. 

these children were taken back to the rear for 

          22    A.    Yes. 

          23    Q.    Now, do you know if any efforts were made by the G5 or 

          26    A.    At that time you wouldn't have had the chance. 

          27    Q.    If a child at the front -- if a child who was brought 
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            14    children at the front line during combat operations; is that 
 
  
 
  
 
            17    Q.    And t
 
  
 
  
 
   10:27:25 20    Q.    Now, 
their 
 
            21    own safety and then go to the G5; is that also correct? 
 
  
 
  
 
            24    anyone in the RUF to locate family members of children found 
at 
 
   10:27:53 25    the front during the course of the war? 
 
  
 
  
back 
 
            28    from the front lines said that they had family outside of the
RUF 
 
            29    zone, would there be any effort made by the RUF to get the 
child
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 



 
             1    to that family? 

           2    A.    At that particular time we had no direct contact with 

           3    outside area zones, so we didn't have a chance to do that. 

 

 10:28:39  5    children go to the base also to be trained in the ideology? 

           6    A.    Yes, they would train them in the ideology and they 

           9          PRESIDING JUDGE:  I don't have the answer yet.  You're 

 10:28:56 10    going too fast. 

Y:  I apologise, Your Honour. 

          12          PRESIDING JUDGE:  Listen to the answers you're receiving 

 10:29:08 15          MR HARDAWAY:  Yes, sir. 

t clear.  I haven't got it 

          18          MR HARDAWAY: 

          19    Q.    Mr Witness, were the children taken to the base to be 

? 

          21    A.    Yes, they would give them the ideology. 

          22          PRESIDING JUDGE:  After they came to the base? 

          24          MR HARDAWAY: 

ss, the children who would go to the base 

            26    ideology training, how old were they? 

 
  
 
  
 
             4    Q.    Now, when they went back to the safety zones, did the
 
  
 
  
would 
 
             7    open schools and they would return to the schools. 
 
             8    Q.    And this ideology -- 
 
  
 
  
 
            11          MR HARDAWA
 
  
to 
 
            13    your questions, Mr Hardaway.  Were the children taken to the 
base 
 
            14    to be trained on the ideology? 
 
  
 
          16          PRESIDING JUDGE:  It isn'  

clear 
 
            17    here. 
 
  
 
  
 
 10:29:15 20    trained in ideology  

 
  
 
  
 
          23          THE WITNESS:  Yes.   

 
  
 
   10:29:39 25    Q.    Now, Mr Witne
for 
 



 
            27    A.    They would be around ten, 12 to 13 years. 

g a combat operation 

          29    found three boys in Koidu Town; is that correct? 
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           1    A.    Exactly. 

           2    Q.    And all three of these boys were under the age of 15; is 

t? 

ese boys named Junior or Lamina? 

DING JUDGE:  The boys were under the age of what? 

and 13, Your 

GE BOUTET:  But your question was under 15.  You did 
t 

          13    ask the witness if they were ten and 13. 

 

 
            28    Q.    Now, you had mentioned that durin
you 
 
  
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
  
 
             3    that also correc
 
             4    A.    Yes. 
 
   10:30:19  5    Q.    Were any of th
 
             6    A.    No. 
 
             7    Q.    Now, these three boys that you found -- 
 
             8          PRESI
 
             9          MR HARDAWAY:  They were ages between ten 
 
   10:30:39 10    Honour. 
 
            11          PRESIDING JUDGE:  Thank you. 
 
            12          JUD
no
 
  
 
            14          MR HARDAWAY:  I asked them their ages and that's the 
answer 
 
 10:30:49 15    he gave, Your Honour.  I can clarify.   



            16          JUDGE BOUTET:  I thought you had asked him and he said
 

, 

          17    yes, they were under 15. 

          19          JUDGE BOUTET:  At least that's what I wrote down in my 

 10:30:59 20    notes. 

          22    Q.    How old were the boys, Mr Witness? 

          23    A.    I said from ten up to 15. 

 10:31:10 25    A.    Yeah. 

          26    Q.    And these three boys also went to the training base and 

e ideology; is that correct? 

r. 

roughout 
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           2    A.    Yes, sir. 

           3    Q.    And did you also testify that they went on food-finding 

ent on food-finding missions.  We.  We. 

  
 
            18          MR HARDAWAY:  I apologise, Your Honour. 
 
  
 
  
 
            21          MR HARDAWAY: 
 
  
 
  
 
            24    Q.    To 15? 
 
  
 
  
 
            27    were taught th
 
            28    A.    Yes, si
 
            29    Q.    And after their training, they stayed with you 
th
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             1    the course of the war; is that also correct? 
 
  
 
  
 
             4    missions? 
 
   10:31:50  5    A.    I said we w
 



             6          PRESIDING JUDGE:  They said they stayed with him up to 

 

       8    what he said? 

ESS:  What I said, yes, sir, until up to -- 

          13    Q.    Mr Witness, those three boys who stayed with you also 

raining at the base at Pendembu, didn't 

 

     16    They didn't have military training. 

and were then forced to 

32:43 20    A.    It did not happen like that. 

          21    Q.    I put it to you, sir, that the three boys who you 

s during the course of the 

  24    A.    No, sir.  It did not happen like that. 

 10:32:59 25    Q.    I put it to you, sir, that some of the children who were 

odyguards for 

        27    leaders of the RUF, including Issa Sesay, Morris Kallon and 

      29    A.    That is not how it happened. 

what 
 
             7    time, from after the training up to the end of the war; is
that 
 
      
 
             9          MR HARDAWAY:  That's what I heard. 
 
   10:32:02 10          THE WITN
until 
 
            11    the end of the war. 
 
            12          MR HARDAWAY: 
 
  
 
            14    received military t
they? 
 
   10:32:26 15    A.    No, sir.  It was not -- they were not even in Pendembu.
 
 
       
 
            17    Q.    I put it to you, sir, that those boys, along with the 
her ot

 
            18    children, received military training 
 
            19    fight for the RUF; how do you respond? 
 
 10:  

 
  
testified 
 
            22    to served as your personal bodyguard
 
            23    war; how do you respond? 
 
          

 
  
-- 
 
            26    who received the military training served as b
her ot

 
    
 
            28    Augustine Gbao; how do you respond? 
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           1    Q.    Now, what training did the WACs receive? 

           2    A.    The same ideology training. 

           3    Q.    The WACs were also given military training, weren't 

t trained at the base with 

       6    Q.    Now, Mr Witness, you had mentioned in your testimony 

the disarmament the NGOs wanted to take the children 
d 

 10:34:12 10    Q.    You had also mentioned that you had heard that the NGOs 

batants; do you 

          12    remember that? 

          13    A.    Yes, sir. 

n 

 10:34:33 15    child combatants because some of the children told them they 

       18    Q.    Again, I reiterate, I put it to you that there were 
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they? 
 
             4    A.    I can't tell because I was no
 
   10:33:52  5    WACs. 
 
      

that 
 
             7    during 
an
 
             8    reunite them with their families, correct? 
 
             9    A.    Yes, sir. 
 
  
 
          11    were calling some of the children child com  

 
  
 
  
 
          14    Q.    Mr Witness, the NGOs were calling some of the childre  

 
  
were 
 
            16    forced to fight for the RUF, weren't they -- was it? 
 
            17    A.    That is not to my knowledge.  Not to my knowledge, sir. 
 
     

 



            19    children who were forced to fight for the RUF; how do you 

 10:35:02 20    respond? 

          22    Q.    Now, I want to move to a different area.  You had 

          23    testified, sir, that there was farming in Kailahun District 

 10:35:15 25    A.    Yes, sir. 

          26    Q.    And that civilians also had their individual farms 

? 

          29    Q.    And during this time did Issa Sesay have a farm? 
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rm, 
s. 

           2    Q.    And there were civilians working on that farm -- 

           4          MR HARDAWAY: 

 
strict, 

           7    A.    He had a farm in Kailahun District. 

  8          PRESIDING JUDGE:  In Kailahun District? 

 
  
 
            21    A.    No, sir.  It did not happen like that. 
 
  
 
  
 
            24    during the war; is that correct? 
 
  
 
  
during 
 
            27    this time as well
 
            28    A.    Yes, sir. 
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           1    A.    At the time that we were there, Issa Sesay had a fa  

ye
 
  
 
             3          PRESIDING JUDGE:  And the time they were where? 
 
  
 
   10:35:43  5    Q.    Which time did Issa Sesay have a farm in Kailahun
Di
 
           6    Mr Witness?   

 
  
 
           



 
             9          THE WITNESS:  I mean Giema, Kailahun District, sir, in 

 
 

t -- weren't there? 

          14    A.    Those who were with him, yes.  'Those who stayed with 

 10:36:28 15    Q.    Civilians were forced to work on Issa Sesay's farm, 

          17          PRESIDING JUDGE:  How is that material, Mr Hardaway?  It 

          18    1994.  I don't think it concerns us.  It's not the time frame 

10:36:41 20          MR HARDAWAY:  Very well, Your Honour. 

        21          THE WITNESS:  Can I say? 

: 

ve a farm 
ywhere 

to 2000; from November 30, 

          26    A.    It was in 1998 that he had a swamp in Jaima. 

     27    Q.    And were there civilians working on that farm? 

 I went there I did not find civilians working 
ere, 

                SCSL - TRIAL CHAMBER I 

 
   10:36:02 10    Giema.  That was in 1994.  Yeah, 1994. 
 
            11          MR HARDAWAY: 
 
            12    Q.    And there were civilians who worked on Issa Sesay's farm
at
 
            13    that time, wasn't i
 
  
him. 
 
  
weren't 
 
            16    they? 
 
  
is 
 
  
of 
 
            19    the indictment. 
 
   

 
    
 
            22          MR HARDAWAY
 
            23    Q.    No need, Mr Witness.  Did Issa Sesay ha
an
 
          24    in Kailahun Distinct from 1996   

1996, 
 
   10:37:05 25    to 2000? 
 
  
 
       
 
            28    A.    When
th
 
          29    no.   
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    1    Q.    Did you hear that there were civilians working on that 

           2    farm? 

           3    A.    No, sir. 

           4    Q.    I put it to you that civilians were forced to work on 

arm of Issa Sesay at that location; how do you respond? 

JUDGE:  How do you put it to him that way?  He 

y 

           8    were forced to work there or not?  [Overlapping speakers]  

w 

 10:38:05 10    would he say that they were forced to work there? 

          13          MR HARDAWAY: 

ave a farm 

n 1996. 

         18    A.    I myself worked there, together with my families whom I 

ork on your farm, didn't 

 

Page 21 
  
 
 
 
 
 
         
 
  
 
  
 
  
the 
 
   10:37:44  5    swamp f
 
             6          PRESIDING 
 
             7    says he never saw civilians.  How would he answer whether the
 
  
He's 
 
             9    refused.  He said he had -- he didn't see civilians there.  
Ho
 
  
 
            11          MR HARDAWAY:  Very well, Your Honour.  I'll move on. 
 
            12          PRESIDING JUDGE:  You're making a quantum leap. 
 
  
 
          14    Q.    Mr Witness, between 1996 and 2000, did you h  

in 
 
   10:38:21 15    Kailahun District? 
 
            16    A.    I had a farm i
 
            17    Q.    And who worked on your farm? 
 
   

had 
 
            19    with me. 
 
   10:38:42 20    Q.    You also forced civilians to w
u? yo



            21    A.    That is not how it happened.  I myself worked there 
 
            22    together with my families. 

 10:39:04 25    A.    I can't talk on that. 

          26    Q.    Now, were there community farms in Kailahun District 

   27    between 1996 and 2000? 

tness, so you're saying that for 

         SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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           3          THE WITNESS:  Yes, sir.  That's what I said. 

           4          PRESIDING JUDGE:  But civilians did not? 

trict between 

re, sir. 

ied that it was the G5 that worked out the 

 
            23    Q.    Did Augustine Gbao have a farm in Kailahun District 
between 
 
            24    1996 and 2000? 
 
  
 
  
 
         
 
            28    A.    Yes. 
 
            29          PRESIDING JUDGE:  Mr Wi
 
 
 
 
 
                              
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
             1    that, your farm, only yourself, yourself and members of your 
 
             2    family worked on that farm; is that what you're saying? 
 
  
 
  
 
   10:39:43  5          THE WITNESS:  No, sir. 
 
             6          PRESIDING JUDGE:  Yes. 
 
             7          MR HARDAWAY: 
 
             8    Q.    Were there community farms in Kailahun Dis
 
             9    1996 and 2000? 
 
   10:40:02 10    A.    Yes, sir.  They were the
 
            11    Q.    And you testif



 
            12    details as it related to community farming; is that correct? 
 
            13    A.    Together with the town commanders, sir. 

aling with the 
mmunity 

 10:40:20 15    farms, the G5, along with the town commanders? 

at, sir. 

          17    Q.    So if I put to you that civilians were forced to work on 

 18    community farms in Kailahun District between 1996 and 2000, 
u 

          19    would have no idea of that; is that correct? 

          21    Q.    Now -- 

       22          PRESIDING JUDGE:  And where were you at that time? 

 sir. 

a as to 

 10:41:06 25    civilians worked on those farms? 

          26          THE WITNESS:  Not at all, sir.  I hadn't an idea, sir. 

   28    Q.    Then did you not testify that rice from the community 

          29    were kept by civilians? 
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            14    Q.    Do you know how they went about de
co
 
  
 
            16    A.    No, sir.  I haven't an idea regarding th
 
  
 
           
yo
 
  
 
   10:40:48 20    A.    Yes, sir.  I have no idea about that, sir. 
 
  
 
     
 
            23          THE WITNESS:  In 1996 I was in Kailahun,
 
            24          PRESIDING JUDGE:  And you say you had no ide
ether wh

 
  
 
  
 
          27          MR HARDAWAY:   

 
         
rms fa

 
  
 
 
 
 
 
       
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 



 
             1    A.    Yes, sir.  I said that. 
 
             2    Q.    But you don't know who worked on the community farms? 

           3    A.    I did not know the people that were working in the 

           4    community farm because that was my area.  Inasmuch as you are 

o a unit, you wouldn't 

           6    into it.  I only knew that the proceeds of the rice were kept 

           7    based on the report that we used to receive because we 

 10:42:08 10          PRESIDING JUDGE:  Mr Hardaway, let me get this clear.  

          11    are at what time frame, these community farms you are talking 

          12    about. 

our. 

        14          PRESIDING JUDGE:  1996 and 2000? 

 Witness, I'm not asking you if you knew anybody 

          18    knew that civilians worked on the community farm. 

          19    A.    They were the owners of the farm. 

        21    the question.  Can you answer it.  If they owned the farms, it 

          22    does not mean that they necessarily worked on it.  Did the 

          23    civilians work on those farms? 

orking 

 
  
 
  
 
   10:41:44  5    not -- you did not have links t
interfere 
 
  
 
  
provided 
 
             8    the seed rice and we gave it to the farmers. 
 
             9    Q.    Maybe I didn't make the question clear, Mr Witness. 
 
  
We 
 
  
 
  
 
          13          MR HARDAWAY:  I said between 1996 and 2000, Your Hon  

 
    
 
   10:42:25 15          MR HARDAWAY:  Yes, sir. 
 
            16    Q.    Mr
 
            17    personally who worked on the community farms; I'm asking if 
u yo

 
  
 
  
 
 10:42:45 20          PRESIDING JUDGE:  Make things easy for us.  You   

understand 
 
    

 
  
 
  
 
            24          THE WITNESS:  In the community farms they were w
 
   10:43:05 25    there, sir. 
 
            26          MR HARDAWAY: 



 
            27    Q.    And by "they" you mean the civilians, correct? 

d that they work on the community farms.  By 
hey," 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                 
ge 24 

OPEN SESSION 

           3    Q.    Do you know if civilians were forced to work on the 

           4    community farms? 

know about that, sir. 

back to an earlier question that I had asked 

 
pt 

 correct? 

           9    A.    Yes, sir. 

 10:44:14 10    Q.    And this would be on top of the products that the 

          11    grew on their own personal farms? 

what you are trying to say. 

          13    Q.    All right.  From 1996 to 2000, you had testified that 

          14    were community farms in Kailahun District; yes? 

 10:44:41 15    A.    Yes, sir. 

 
            28    A.    I did not get the question you've asked. 
 
            29    Q.    You sai
"t
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             1    do you mean civilians? 
 
             2    A.    Yes, sir. 
 
  
 
  
 
   10:43:51  5    A.    No, sir.  I don't 
 
             6    Q.    Now, going 
 
             7    you, you had said that the rice on the community farms were
ke
 
           8    by the civilians;  

 
  
 
  
civilians 
 
  
 
          12    A.    I did not understand   

 
  
there 
 
  
 
  



 
            16    Q.    From 1996 to 2000, did civilians have their own person
 
            17    farms in Kailahun District? 

al 

. 

 that they would get from the community farms 

ct? 

          24          MR HARDAWAY: 

 10:45:24 25    Q.    What exactly is not -- what is not correct, Mr Witness? 

ice 

ace.  It was for themselves.  Their 
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in 
at 

           3    way. 

 
            18    A.    Yes, sir; they had their own personal farms
 
            19    Q.    So the rice
 
   10:45:06 20    would be in addition to whatever they grew themselves on their 
 
            21    personal farms; is that corre
 
            22    A.    That is not correct. 
 
            23          PRESIDING JUDGE:  Mr Hardaway, what is not correct, 
please? 
 
  
 
  
 
            26    A.    Because the community farm, they would harvest the r
and 
 
            27    gather it in one pl
personal 
 
            28    farms, they were -- they did individual farming.  The proceeds 
 
            29    from the farm, it was owned by the individual himself.  So 
they 
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             1    wouldn't take the community farm rice and add it to the 
 
             2    individual farm rice.  That was why I said it did not obta
th
 
  
 



             4    Q.    So you're saying that the civilians who had their own 

           6    saying? 

d. 

      8    They cultivated the farm; they had the seed rice.  If there 

           9    civilians that needed seed rice, that would be given to them 

      11    the purpose of the community farm.  That was why all of them 

        12    involved in cultivating the farm. 

:47:35 15    that, concerning the husk rice and seed rice, that you would 

d 

          19    Q.    You did not testify earlier that you had gotten husk 

 10:48:02 20    for the community farms from the commissions that you charged 

eed rice and tools? 

          24    Q.    And you bought the seed rice with commissions; is that 

farms 
 
   10:46:22  5    did not get rice from the community farm; is that what you're 
 
  
 
             7    A.    The community farm rice was not meant to be distribute
 
       
were 
 
  
so 
 
   10:46:56 10    that they will make -- cultivate farms the other year.  That 
was 
 
      
were 
 
    
 
            13    Q.    Now, Mr Witness, from 1996 to 2000, civilians -- let me 
 
            14    withdraw that question for now.  Now, you had testified 
earlier 
 
 10  

get 
 
            16    the rice for the community farms from the OSM asking the ICRC 
an
 
            17    from commissions; do you remember that? 
 
            18    A.    That was not what I said. 
 
  
rice 
 
  
and 
 
            21    for the OSM asking the ICRC for s
 
            22    A.    Fine.  The OSM asked for seed rice from the IRC, seed 
rice 
 
            23    and tools, and we bought seed rice and gave it to them. 
 
  
 
   10:48:41 25    correct? 
 
            26    A.    Yes.  The commission we had from the trading site. 
 



            27    Q.    Now, how did the commission -- what exactly were 
 
            28    commissions?  What were commissions? 
 
            29    A.    Well, when we talked about commissions, like it was a 
rt 
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           2    the waterside for exchange. 

           3    Q.    And this was for civilians who wanted to trade at the 

           4    waterside; correct? 

0:49:31  5    A.    For everybody.  Civilians and soldiers. 

ou said they paid 15 per cent of 
e 

           7    proceeds as their tax; is that not what you testified to 

r evidence 

 10:49:53 10          THE WITNESS:  Yes, I said it was true, the cacao, 

          11    we weighed it, the cocoa and the coffee. 

          12          PRESIDING JUDGE:  And you retained what percentage; 

    14          THE WITNESS:  The cocoa and coffee, 15 per cent out of 

so
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
             1    of tax.  You pay a minimum amount for the goods that you took
to 
 
  
 
  
 
  
 
   1
 
             6          PRESIDING JUDGE:  And y
th
 
  
earlier 
 
             8    on?  Was it 15 per cent?  Am I recollecting you
 
             9    properly? 
 
  
because 
 
  
 
  
that's 
 
            13    what I'm -- 
 
        

 



   10:50:14 15    every 100 kilograms. 

    16          MR HARDAWAY:  May I, Your Honour? 

NG JUDGE:  Yes, you may proceed.  You may 
ntinue. 

          19    Q.    Now, would it be right to say that another name for 

 10:50:35 20    commissions was subscriptions? 

 21    A.    Well, I don't understand what you meant by 
bscriptions. 

? 

          23          THE INTERPRETER:  Can the attorney come again, please? 

          24          MR HARDAWAY: 

  Q.    All right.  If somebody who wanted to trade did not want 
 

          27    A.    He wouldn't sell his goods because it was something that 

          28    all of us sat together and agreed upon, and we stated that 

          29    was what to be given. 
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           3    A.    No, it was the agricultural unit that made that 
cision. 

 
        
 
            17          PRESIDI
co
 
            18          MR HARDAWAY: 
 
  
 
  
 
           
su
 
            22    Q.    Right.  Now, could anyone refuse to give commissions
 
  
 
  
 
   10:51:07 25  
to
 
            26    give a commission, what would happen to them? 
 
  
 
  
that 
 
  
 
 
 
 
 
      
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
             1    Q.    And it was the RUF command that made this decision; 
 
             2    correct? 
 
  
de



 
             4    Q.    Now, is it correct to say that the only way a civili
 
 10:51:57  5    would be allowed to trade is through the agricultural unit

an 

? 

           6    A.    There was no barrier.  There was no barrier posed on 

  7    civilians in terms of trading.  In as much as you had your 
ods, 

           9    Q.    So they would not be forced to trade at the waterside 

 10:52:31 10    through the agricultural unit; is that what you're saying? 

    11    A.    Not at all, sir. 

de 

          13    paying commission? 

          14    A.    I cannot say, sir.  I don't know. 

ould 

    16    know is because civilians were forced to trade through the 

          17    agricultural unit and forced to pay commission when they did 

          19    A.    That was not the way it was, sir. 

the 

       21    RUF products from their personal farms, weren't they? 

e way it was. 

did force civilians 
 

 10:53:57 25    respond? 

          26    A.    My answer is no, that was not the way it was. 

  
 
  
 
           
go
 
             8    you would be allowed to carry on with your trading. 
 
  
 
  
 
        
 
            12    Q.    Do you know how many civilians actually did tra
without 
 
  
 
  
 
   10:53:00 15    Q.    I put it to you, Mr Witness, the reason that you w
not 
 
        

 
  
not 
 
            18    want to; how do you respond? 
 
  
 
 10:53:26 20    Q.    Going back to farming, civilians were forced to give   

 
     
 
            22    A.    No, sir, that was not th
 
            23    Q.    I put it to you, sir, that the RUF 
to
 
          24    give them products from their own personal farms; how do you   

 
  
 
  
 
            27    Q.    I also put it to you, Mr Witness, that the rice on the 
 
            28    community farms was for the sole benefit of the RUF and not 
e th

 



            29    civilians; how do you respond? 
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ards 

           3    there at the community farms? 

           4    A.    I did not see any guards in the community farm. 

 Your Honour, please? 

 Thank you, Your Honours. 

rading 

d escort for protection; do you 

s 

ot the way it was.  The armed escort, at the 

hen we were in the bush, where we 
nt 

          18    Q.    I'm not asking about 1993, sir. 

          19    A.    -- that was the only time we had an armed escort. 
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             1    A.    That was not the way it was, sir. 
 
             2    Q.    Now, during -- on the community farms, were there gu
 
  
 
  
 
   10:54:55  5          MR HARDAWAY:  Let me have a moment,
 
             6          PRESIDING JUDGE:  Yes. 
 
             7          MR HARDAWAY:  Thank you. 
 
             8    Q.    Now, Mr Witness, going back to the issue of you t
 
             9    down by the waterside.  You had testified that during some 
 
   10:55:44 10    trading there would be an arme
 
            11    remember that? 
 
            12    A.    Yes, I can recall. 
 
            13    Q.    Those armed escorts were really there to keep civilian
 
            14    from running away, weren't they? 
 
   10:56:01 15    A.    That was n
 
            16    early stage around 1993, w
we
 
          17    for --   

 
  
 
  



 
   10:56:27 20    Q.    I put it to you, sir, that between '96 and 2000 you had 

corts keeping civilians from running away while they 

          22    trading; how do you respond? 

          23    A.    No, sir, we did not have any armed escort. 

56:49 25    system of armed escorts for trading at the front years was 

          26    in 1993?  It was only in 1993?  Or what did you say?  You said 

          27    that was the only time that you had armed escorts. 

in 

      29    that jungle.  When we had the cause to travel through the 
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were 

           3    never escorted by any arms for any trading? 

           4          THE WITNESS:  No, sir, there was. 

s that what 

 saying.  Until 
e 

           8    end of the war there was no more armed escort. 

 
            21    armed es
were 
 
  
 
  
 
            24          PRESIDING JUDGE:  Mr Witness, are you saying that the 
 
   10:
only 
 
  
 
  
 
            28          THE WITNESS:  It was late 1993 to 1994, when we were 
 
      
enemy 
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             1    territory, that was the time we had armed escort. 
 
             2          PRESIDING JUDGE:  After that you never -- civilians 
 
  
 
  
 
   10:57:50  5          PRESIDING JUDGE:  Up to the end of the war; i
 
             6    you're saying? 
 
             7          THE WITNESS:  Yes, sir, that's what I'm
th
 
  



 
             9          MR HARDAW
 
 10:58:14 10          PRESIDING

AY:  May I, Your Honour? 

 JUDGE:  Yes, please.  Continue. 

       11          MR HARDAWAY: 

t ammunition 

orrect? 

lso between 1996 and 2000? 

ou had mentioned that part of the money that was 
ed 

 10:59:00 20    A.    No. 

          21    Q.    So civilians were not forced to give money to the RUF to 

you had mentioned that the targets would be trading 

o give help with palm oil. 

ified that it was the soldiers that were 

HAMBER I 
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            12    Q.    Now, you testified also that you had bough
 
            13    while you were trading as well; is that c
 
            14    A.    Yes. 
 
   10:58:27 15    Q.    And this was a
 
            16    A.    We did it briefly in '96.  We stopped -- it was only in 
 
            17    1996.  In '97 we stopped. 
 
            18    Q.    Now, y
us
 
            19    to buy the ammunition came from civilians; is that correct? 
 
  
 
  
 
            22    buy ammunition? 
 
            23    A.    Yeah, no, sir. 
 
            24    Q.    Now, 
 
   10:59:21 25    palm oil for ammunition as well, correct? 
 
            26    A.    They used t
 
            27    Q.    And you had test
 
            28    harvesting the palm oil, correct? 
 
            29    A.    Yes, sir. 
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             1    Q.    In reality, it was the civilians that were forced to 
 
             2    harvest the palm oil for the soldiers to trade, wasn't it? 

           3    A.    That was not the way it was. 

           4    Q.    I put it to you, sir, that that's exactly how it was; 
at 

l 

; how do you respond? 

           8    Q.    Now, you had also stated that in terms of trading 

           9    carried their own goods down to the waterside; is that 

carry 

          12    all of the trading goods down to the waterside, weren't they? 

  13    A.    No, sir, that was not the way it was. 

 you, sir, that the civilians were forced to 

          16    you respond? 

          17    A.    No, sir, that was not the way it was. 

         19    period, okay? 

 11:01:19 20    A.    Okay. 

          21    Q.    You had testified earlier that you had seen Morris 

e in July/August of 1997; is that correct? 

. 

 
  
 
  
th
 
   11:00:08  5    it was the civilians who were forced to harvest the palm oi
for 
 
             6    the soldiers to trade for ammunition
 
             7    A.    No, sir.  That was not the way it was, sir. 
 
  
everybody 
 
  
correct? 
 
   11:00:38 10    A.    Yes, sir. 
 
            11    Q.    In truth, Mr Witness, the civilians were forced to 
 
  
 
          
 
            14    Q.    I put it to
 
   11:00:59 15    carry goods for the RUF for trading down to the waterside; how 
 do

 
  
 
  
 
          18    Q.    I want to fast-forward a bit now, Mr Witness, to the   

junta 
 
   

 
  
 
  
Kallon 
 
            22    in Bo some tim
 
          23    A.    Yes, sir  

 



            24    Q.    And you also stated that by the time you saw Morris 

1:37 25    in Bo, the RUF were already there; is that also correct? 

          26    A.    That was not what I said. 

    28    A.    I said I saw -- the time I saw Morris Kallon, that the 

          29    when Morris Kallon went there, that was the time the RUF was 

                                 SCSL - TRIAL CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                 
ge 31 

OPEN SESSION 

UF 

           3    based in Bo in July/August 1997; is that correct? 

           4    A.    Yes, sir.  Yes, sir. 

ou? 

       6    A.    Yes, sir. 

lso started 

t correct? 

ur evidence that the RUF and AFRC were 
rking 

 pit; is that also 

Kallon 
 
 11:0  

 
  
 
            27    Q.    So what did you say, Mr Witness? 
 
        
time 
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             1    based there. 
 
             2    Q.    Okay.  So it would be then correct to say that the R
re we

 
  
 
  
 
 11:02:25  5    Q.    Thank y  

 
      
 
             7    Q.    It was during the junta period that you had a
 
             8    mining in Cyborg pit; is tha
 
             9    A.    Yes, sir. 
 
   11:02:39 10    Q.    And it's yo
wo
 
            11    together as related to mining in Cyborg
 
          12    correct?   

 



            13    A.    Yes, sir. 

   14    Q.    Now, you have given evidence concerning the three-pile 

 

 sir. 

correct me if I am wrong, you said that one 
le 

          18    were for the people who funded the mining, one was for the 

 was for the RUF; is that correct? 

 11:03:22 20    A.    RUF/AFRC. 

      21    Q.    Now, it was the RUF that was funding the mining; is that 

ding the mining? 

t it to you, Mr Witness, that, in fact, it was the 

          27    that funded the mining at Cyborg pit; how do you respond? 

          28    A.    That was not the way it was, sir. 

ogise but I 

 I 
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   11:02:58 15    system as it related to the diamonds; do you remember that?
 
            16    A.    Yes,
 
            17    Q.    And please 
pi
 
  
 
            19    workers, and one
 
  
 
      
 
            22    correct? 
 
            23    A.    No.  It was not the RUF funding the mining. 
 
            24    Q.    Who was fun
 
   11:03:50 25    A.    You had private miners.  They were funding. 
 
            26    Q.    I pu
F RU

 
  
 
  
 
          29    Q.    Now, this may be a silly question and I apol  
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Pa
  
 
 
 
 
 
             1    have to ask it.  It was civilians that did the work at Cyborg
 
             2    pit; is that correct? 
 



             3    A.    It is correct. 

           4    Q.    Please slow down a little bit, Mr Witness.  The 
anslator 

 11:04:41  5    still has to interpret. 

           7    Q.    Could you please go over your answer a little more 

           8    please. 

           9    A.    I said the civilians were working there and even the 

   11          PRESIDING JUDGE:  It was the civilians that did the 

          12          THE WITNESS:  Yes.  Yes, sir. 

          13          PRESIDING JUDGE:  Yes. 

15 15          PRESIDING JUDGE:  You mean those who were down in the 

          16    in Cyborg, they were the ones also who were mining and funding 

          17    the mining at the same time? 

man who used 

        19    spend his money. 

 11:05:42 20          MR HARDAWAY: 

          21    Q.    Now, I admit I'm a bit confused, Mr Witness.  Civilians 

inly funding the mining. 

me civilians were forced to work at Cyborg 

m not aware of 

          27    Q.    So if I put it to you that civilians were forced to work 

 
  
tr
 
  
 
             6    A.    Okay. 
 
  
slowly, 
 
  
 
  
 
   11:04:53 10    civilians -- 
 
         
mining? 
 
  
 
  
 
            14          THE WITNESS:  They even funded the mining. 
 
   11:05:
t pi

 
  
 
  
 
          18          THE WITNESS:  No, sir.  You had a civilian   

to 
 
    

 
  
 
  
 
            22    were funding the mining or they were not? 
 
            23    A.    They were ma
 
            24    Q.    Okay.  Now, so
 
   11:06:09 25    pit, weren't they? 
 
            26    A.    I don't know anything about that.  I'
at. th

 
  
at 
 



            28    Cyborg pit, you would know nothing -- you know nothing about 
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ot 

           3    heard of Morris Kallon ordering the killing of civilians at 

           4    Cyborg pit; correct? 

           8    response; is that correct? 

           9    A.    Yes, sir.  Yes, sir. 

        11    A.    There were no guards there.  It was free for everybody. 

that there were armed guards at 

 to work? 

 guards.  He 

 11:07:31 15    say there were no armed guards. 

se, Your Honour. 

            17    Q.    Were there armed guards at Cyborg pit? 

 
            29    that, correct?  You have no response to that? 
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             1    A.    Yes, sir. 
 
             2    Q.    Okay.  Now, you had testified earlier that you had n
 
  
 
  
 
   11:06:48  5    A.    Yes, sir. 
 
             6    Q.    So if I put it to you that Morris Kallon did, in fact, 
 
             7    order the killing of civilians at Cyborg pit, you would have 
 no

 
  
 
  
 
 11:07:05 10    Q.    Now, were there guards at Cyborg pit?   

 
    
 
            12    Q.    I put it to you, sir, 
 
            13    Cyborg pit forcing civilians
 
            14          PRESIDING JUDGE:  He said there were no
dn't di

 
  
 
            16          MR HARDAWAY:  Okay.  I'll rephra
 
 



 
            18    A.    No, sir.  There were no armed guards there. 

there were, in fact, armed 

ork; 
w 

       24    pit were children, you would have a negative response to that; 

 11:08:14 25    that correct? 

          26    A.    No, sir.  I did not see anything concerning that, sir. 

    27    Q.    Now, and please help me with -- moving to another area, 

        28    need your help with the time, just -- the time period just to 
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           1          JUDGE BOUTET:  Before you move to that area, is this, 
l 

    2    your questioning about mining related to Cyborg pit? 

           4          JUDGE BOUTET:  Only? 

 11:08:38  5          MR HARDAWAY:  Only relating to Cyborg pit, yes, Your 

 
            19    Q.    I put it to you, sir, that 
 
   11:07:45 20    guards at Cyborg pit who were forcing the civilians to w
ho
 
            21    would you respond? 
 
            22    A.    That was not the way it was, sir. 
 
            23    Q.    So, if I put to you that some of the armed guards at 
Cyborg 
 
     
is 
 
  
 
  
 
        
I 
 
    
be
 
          29    sure.   
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al
 
         
 
           3          MR HARDAWAY:  Cyborg pit, Your Honour, yes.   

 
  
 
  



 
     
 

        6    Honour. 

           7          JUDGE BOUTET:  Because I thought the evidence of this 

           8    witness was not necessarily to Cyborg pit but to Tongo. 

lso ask -- 

 11:08:47 10          JUDGE BOUTET:  I don't know if -- this is you 

          11    cross-examining. 

          13    Q.    Was there other mining going on in Tongo other than 

. 

 knowledge, did those mines have armed 
ards? 

    18    Q.    So if I put to you that there were armed guards at 

          19    pits in Tongo to keep civilians -- to force them to work, you 

 11:09:32 20    would respond negatively; is that correct? 

 there 

    23    mining outside Cyborg and elsewhere in Tongo, who was 
ible 

          24    for that mining, before we get into the issue of armed guards? 

 11:09:55 25          THE WITNESS:  It was the civilians who were there.  They 

       27          MR HARDAWAY: 

29    A.    Yes, sir. 

  
 
  
 
             9          MR HARDAWAY:  I can a
 
  
 
  
 
            12          MR HARDAWAY:  I understand, Your Honour. 
 
  
Cyborg 
 
            14    pit during the junta period? 
 
   11:09:04 15    A.    Yes, sir.  There was mining all over Tongo, sir
 
            16    Q.    And, to your
gu
 
            17    A.    No, sir.  They did not have any armed guards. 
 
        
ning mi

 
  
 
  
 
            21    A.    Yes, sir, that was not how it was, sir. 
 
            22          PRESIDING JUDGE:  But if they were mining -- if
s wa

 
        
sponsre

 
  
 
  
 
          26    had the places.  They were mining there.   

 
     
 
            28    Q.    Mr Witness -- 
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           1    Q.    -- were those other mines, were they also under the 
int 

vilians, 

           4    which was responsible for the mining. 

 11:10:42  5    Q.    And did that committee report to a joint command of RUF 

           6    AFRC -- well, not command, supervisors, shall we say? 

           7    A.    Yes, they reported to the supervisors. 

and 
RC; 

:11:11 10    A.    The committee reported directly to Sam Bockarie. 

aling 
th 

          12    all of the mining in Tongo; is that your evidence? 

f 
at 

m they reported? 

 11:11:34 15          THE WITNESS:  Yes.  Sam Bockarie was the immediate 

      16    high-ranking officer who was based in Kenema.  There was even 

 

          18    to capture there, so it was he who opened the mining there, so 
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jo
 
             2    control of the RUF and AFRC? 
 
             3    A.    They were under the committee, the committee of 
ci
 
  
 
  
and 
 
  
 
  
 
             8    Q.    And those supervisors were a combination of RUF 
AF
 
           9    is that correct?   

 
   11
 
            11    Q.    Now, you're saying there is only one committee de
wi
 
  
 
            13          PRESIDING JUDGE:  Was Sam Bockarie the only member o
th
 
          14    commission to who  

 
  
 
      
a 
 
            17    way, he even made the way for us to clear Tongo in order for
us 
 
  



 
            19    all the proceeds were guarded by the civilians, the minin
 
 11:12:16 20    committee. 

g 

         21          PRESIDING JUDGE:  All what?  All -- 

 

 11:12:47 25    the way it went.  It was the procedure. 

          26          MR HARDAWAY: 

       27    Q.    So on the committee, just the committee now, it was 

       29    A.    Yes, sir. 
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           1    Q.    And then they reported solely and only to Sam Bockarie; 
 

           4    Q.    Okay.  Now, moving forward.  You had mentioned that 
ere 

t's 

  
 
   
 
            22          THE WITNESS:  All the proceeds, what they gathered from 
the 
 
            23    different mining areas within Tongo, they kept it.  When Sam 
 
            24    Bockarie came, they would hand over everything to him.  That
was 
 
  
 
  
 
     
 
            28    strictly civilians; is that correct? 
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is
 
             2    that also correct? 
 
             3    A.    Yes, sir. 
 
  
th
 
   11:13:22  5    was a training base in Kailahun; is that correct? 
 
             6    A.    You're talking of Kailahun.  Do you mean the town?  
Le



 
             7    be specific. 
 
           8    Q.    All right.    There was a training base in Kailahun in 

           9    Monica Pearson was in command; was that correct? 

 11:13:44 10          PRESIDING JUDGE:  You mentioned the town, you mentioned 

          11    place.  The place is in the evidence there in the records.  

fic place 
ere 

       14    she was a commandant. 

          16    Q.    Where was Monica Pearson a commander? 

      17    A.    Monica Pearson was a commandant at the training base in 

          19          PRESIDING JUDGE:  Precisely.  That is where she was a 

Yes, sir. 

m Freetown and gone. 

t? 

 military training taking place at this 

          29    wasn't there? 

which 
 
  
 
  
the 
 
  
She 
 
            12    was not the commandant of the base in Kailahun, you know.  
It's 
 
            13    not what we have in the evidence.  There's a speci
wh
 
     
 
   11:14:06 15          MR HARDAWAY: 
 
  
 
      
 
            18    Bunumbu, in Kailahun District. 
 
  
 
   11:14:23 20    commander. 
 
            21          THE WITNESS:  
 
            22          MR HARDAWAY: 
 
            23    Q.    And was this during the junta period? 
 
            24    A.    After we had retreated fro
 
   11:14:35 25    Q.    But -- so it was after the Freetown retreat but before 
 
            26    2000; correc
 
            27    A.    Yes, yes, before 2000. 
 
            28    Q.    Now, there was
se, ba
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           1    A.    I did not visit there.  I can't tell. 

           2          PRESIDING JUDGE:  But did you hear that there was 

    3    training going there -- going on there? 

           4          THE WITNESS:  Yes, sir, whichever base the training was 

 11:15:11  5    going on, or that the open, military training must take place 

           6    there.  But I never visited there, so I can't tell physically. 

           7          PRESIDING JUDGE:  Mr Witness, try and assist us and 

           8    the questions. 

 11:15:25 10    Q.    So you heard that there was military training taking 

     13    Q.    Did you also hear that there were children receiving 

          14    military training at the base commanded by Monica Pearson? 

 11:15:46 15    A.    I did not hear that. 

he 

          17    age of 15, receiving military training at Monica Pearson's 

 response; is that correct? 

say, 
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military 
 
         
 
  
 
  
 
  
 
  
answer 
 
  
 
           9          MR HARDAWAY:   

 
  
place 
 
            11    at Monica Pearson's base; yes? 
 
            12    A.    Yes, sir. 
 
       

 
  
 
  
 
            16    Q.    So if I put it to you that there were children under t
 
  
base, 
 
            18    you would have no
 
            19    A.    Yes, sir. 
 
   11:16:03 20    Q.    Now, Monica Pearson was reporting directly to Issa 
Se



 
            21    wasn't she? 
 
          22    A.    No, sir.   

 
            23    Q.    I put it to you that, in fact, Monica Pearson was 
porting 

          24    directly to Issa Sesay; how do you respond? 

    26    Q.    All right.  Now, I want to move on to Pendembu; okay? 

ir. 

ere in Pendembu between -- you spent time in 
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           1    A.    No, I did not spend any time in Pendembu between those 

           2    times. 

           3          PRESIDING JUDGE:  If Monica Pearson was not reporting to 

tly -

           6    she was not reporting to Sesay; to who was she reporting, as 
e 

           8          THE WITNESS:  She was reporting to the G1, G1 Kosia, 

re
 
  
 
   11:16:25 25    A.    That was not how it happened, sir. 
 
        
 
            27    A.    Okay, s
 
            28    Q.    Now, you w
 
            29    Pendembu from between 1996 and 2000; is that correct? 
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             4    Sesay, I want to get my records right.  She was reporting to 
who 
 
 11:16:59  5    directly, to your knowledge?  She was not reporting direc  

- 
 
  
th
 
           7    commandant of the Bunumbu military training base?   

 
  
sir, 
 



             9    who was in charge of the base. 
 
   11:17:28 10          MR HARDAWAY: 

         11    Q.    Now, Mr Witness -- 

          13          THE WITNESS:  Kosia, K-O-S-I-A. 

17:42 15          THE WITNESS:  G1.  G1. 

Yes, sir. 

d who was the next in hierarchy in 

          19    area?  Who was the next in hierarchy?  To who did Kosia report 

 11:17:52 20    to? 

ckarie. 

          22          JUDGE BOUTET:  So which period of time are we talking 

itness.  You say that Pearson 

      24    reporting to G1 Kosia, who was reporting to Sam Bockarie.  

 11:18:20 25    in your -- according to you, what time frame are we talking 

          26    about, '93, '96, '98, 2000?  Which period of time? 

 '99.  After we had 

      28    retreated from Freetown, when we went, that was the base that 

        29    established. 

 
   
 
            12          PRESIDING JUDGE:  You say his name was what? 
 
  
 
            14          PRESIDING JUDGE:  You say he was? 
 
   11:
 
            16          PRESIDING JUDGE:  G1. 
 
            17          THE WITNESS:  
 
            18          PRESIDING JUDGE:  An
that 
 
  
 
  
 
            21          THE WITNESS:  To Sam Bo
 
  
about 
 
            23    here?  I'm talking to you, Mr W
s wa

 
      
at Wh

 
  
 
  
 
          27          THE WITNESS:  '98, sir.  '98 to  

 
 
      

we 
 
    

 
 
 
 
 
                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 
 
 
 
 



                  SESAY ET AL                                                 
Page 39 
                25 OCTOBER 2007                             OPEN SESSION 

           1          JUDGE BOUTET:  Thank you. 

           2          THE WITNESS:  Yes, sir. 

           3          MR HARDAWAY: 

 11:18:57  5    Pendembu, based on your position, and I don't want you to 
ntion 

           6    it, one of your duties was to file monthly reports; is that 

           7    correct? 

ect because I was not in Pendembu. 

           9    Q.    It's your evidence that you were never in Pendembu? 

1:19:24 10    A.    I was in Pendembu at the beginning of the war, but the 
me 

   11    that you're talking about, I was not in Pendembu. 

 

          13    Honour? 

          14          PRESIDING JUDGE:  Yes. 

          16    Q.    Mr Witness, you had testified that you never had direct 

      17    access to a radio; is that correct? 

 11:20:34 20    again to gain access just to speak with your family; is that 

  
 
 
 
 
 
  
 
  
 
  
 
             4    Q.    Now, Mr Witness, you had testified that while you were 
in 
 
  
me
 
  
 
 
  
 
             8    A.    It's not corr
 
  
 
   1
ti
 
         
 
            12          MR HARDAWAY:  Right.  May I have a moment, please, Your
 
  
 
  
 
 11:20:16 15          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honours.   

 
  
 
      
 
            18    A.    Yes, sir. 
 
            19    Q.    And that you would have to use your influence every now 
d an

 
  
also 
 
            21    correct? 
 
            22    A.    Yes, sir. 



 
            23    Q.    Right.  Now, you had mentioned that, in your testimony, 

esay was based in Pendembu, that there would 

:20:54 25    civilians coming from Sengema in Kono District to trade in 

      26    is that correct? 

          27    A.    I did not talk about civilians. 

          28    Q.    Okay.  Were there civilians coming from Sengema in Kono 
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           1    A.    Sengema is in Kailahun District. 

 it's in the 

           3    records.  What year was Mr Sesay the commander in Pendembu, 
e 

 11:21:33  5    What year was that, please? 

           6          THE WITNESS:  That was in 1999. 

           7          PRESIDING JUDGE:  That was when he was area commander in 

           8    Pendembu? 

 
            24    that while Issa S
be 
 
   11
Baoma; 
 
      
 
 
  
 
  
 
            29    District to trade in Baoma? 
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             2          PRESIDING JUDGE:  If I may be reminded,
 
  
th
 
             4    area commander in Pendembu?  You had given this evidence 
before. 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
             9          THE WITNESS:  Yes, sir. 
 
   11:22:01 10          MR HARDAWAY:  My apologies, Mr Witness. 
 



            11          PRESIDING JUDGE:  Thank you. 
 
            12          MR HARDAWAY:  My apologies, Mr Witness. 

o, but it is in Kailahun 

          14    District; is that correct? 

 11:22:15 15    A.    Yes, sir. 

 of civilians coming from Kono 

          17    District to trade at Baoma? 

          18    A.    No, sir, I did not hear that, sir. 

hey would pass 

 11:22:44 20    through Pendembu on their way to Baoma for trading; is that 

          21    true? 

          22    A.    No, sir, they won't reach Pendembu. 

UN abduction in Makeni, it's 
rrect 

 of the RUF at that 

          26    time; true? 

      27    A.    Yes, sir. 

nd during that incident did Issa Sesay have a radio 
th 
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            13    Q.    So Sengema is on the road to Kon
 
  
 
  
 
            16    Q.    Okay.  Now, did you hear
 
  
 
  
 
            19    Q.    Now, the people who came from Sengema, t
 
  
also 
 
  
 
  
 
            23    Q.    Right.  Now I will fast-forward a little bit, Mr 
Witness. 
 
            24    During the incident with the 
co
 
 11:23:12 25    that Issa Sesay was the overall commander  

 
  
 
      
 
            28    Q.    A
wi
 
          29    him?   
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             1    A.    There was a radio in Koidu, yes, sir. 

f evidence as it 

           3    relates to Augustine Gbao; do you remember that? 

           4    A.    Yes, I remember that, sir. 

           7    A.    Yes, sir. 

           8    Q.    What were the duties of the overall security commander? 

hat his duties 

 11:24:17 10    I didn't actually know the contents of his duty, how he should 

          11    perform his duty, no, I don't know. 

his 

          13    duties; I'm asking do you know what the duties of the overall 

          14    security commander was? 

I don't know anything about that. 

          16    Q.    And based on the positions that you held in the RUF, and 

      17    please don't mention them, would you have known what the 
ties 

          18    of the overall security commander were? 

r rank. 

 11:25:19 20    Q.    Right.  Now, Augustine Gbao was the overall security 

          21    commander; is that correct? 

          23    Q.    And he was named to this post by Foday Sankoh; is that 

the time Augustine 

 
             2    Q.    All right.  Now, you had given a lot o
 
  
 
  
 
   11:23:48  5    Q.    And you had also mentioned in your evidence the term 
 
             6    "overall security commander"; do you remember that? 
 
  
 
  
 
             9    A.    I heard those names but I didn't know w
was. 
 
  
 
  
 
            12    Q.    I'm not asking you if you knew how he should perform 
 
  
 
  
 
 11:24:39 15    A.    No, sir.    

 
  
 
      
du
 
  
 
          19    A.    No, sir, because I had a junio  

 
  
 
  
 
          22    A.    Yes, sir.   

 
  
also 
 
            24    correct? 
 
   11:25:39 25    A.    Yes, sir. 
 
          26    Q.    And you had mentioned that during   

Gbao 



 
            27    was the overall security commander, that Sam Bockarie did not 

e was lazy; is that also correct? 
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           1    Q.    Now, during the time that Augustine Gbao was the overall 

           2    security commander, was there a time that Sam Bockarie was the 

           4    A.    Yes, sir. 

 

           6    just respond directly to the question.  As the overall RUF 

           7    commander, Sam Bockarie had the power to remove Augustine Gbao 
 

 commander did not have the power to 

scratch that.  Would -- overall security 

          13    A.    Yes, sir. 

 

11:27:17 15    talking, based on the position, is it your evidence that the 

 
            28    like him because he thought h
 
            29    A.    Yes, sir. 
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           3    overall RUF commander?   

 
  
 
   11:26:17  5    Q.    Now, please just listen to this next question carefully
and 
 
  
 
  
as
 
             8    overall security commander; is that correct? 
 
             9    A.    No. 
 
   11:26:49 10    Q.    So the overall RUF
 
            11    remove -- let me 
 
            12    commander is junior to overall RUF commander; is that correct? 
 
  
 
          14    Q.    So, and I'm not talking about personalities here, I'm  

just 
 
   

RUF 



 
            16    overall commander could not remove the overall security 

ur 

      21    A.    He wouldn't do it. 

          24    Q.    Thank you, Mr Witness.  Now, the overall RUF commander 

punish other commanders under him; is that 

      26    correct? 

testified that Sam Bockarie -- 
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           1          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour. 

           2          PRESIDING JUDGE:  -- Mr Witness. 

           3          THE WITNESS:  Yes, sir. 

           4          PRESIDING JUDGE:  Bockarie, as the overall RUF 
mmander, 

 
            17    commander? 
 
            18    A.    Yes, sir. 
 
            19    Q.    It's your evidence that it could not be done or is it 
yo
 
   11:27:38 20    evidence that it could be done? 
 
      
 
            22    Q.    I'm not asking if he wouldn't do it.  Could he do it? 
 
            23    A.    He's able to do it but he wouldn't do it. 
 
  
also 
 
   11:28:05 25    had the power to 
also 
 
      
 
            27    A.    Yes, sir. 
 
            28    Q.    Okay.  Now, you had 
 
            29          PRESIDING JUDGE:  Mr Hardaway -- 
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co



 
   11:28:34  5    you have said could remove the IDU commander but he would
do 

n't 

           6    it? 

           7          THE WITNESS:  Yes, sir. 

ause of his connections 

easons, you know, that 

h who 

o 

        13    was the leader of the movement. 

 PRESIDING JUDGE:  Thank you. 

          17    to be my next question. 

          18          PRESIDING JUDGE:  I rescued you from asking it.  You may 

 11:29:22 20          MR HARDAWAY:  Thank you. 

          21          PRESIDING JUDGE:  I wanted to have a chain of follow-up, 

          23          MR HARDAWAY:  Of course, Your Honour. 

     24    Q.    So, Mr Witness, even if Sam Bockarie were afraid to 
move 

 11:29:40 25    Augustine Gbao, you have testified that he had -- you 

am Bockarie had punished Augustine Gbao 
r 

          27    being lazy; is that correct? 

          29    Q.    Now, you have testified that you had heard about the 

 
  
 
  
 
             8          PRESIDING JUDGE:  Why?  Is it bec
 
             9    with Sankoh also or what are the other r
 
   11:28:57 10    you have? 
 
            11          THE WITNESS:  The reason is that it was Pa Sanko
 
            12    promoted the man so he wouldn't do it and it was Pa Sankoh wh
 
    
 
            14         
 
   11:29:08 15          THE WITNESS:  Yes, sir. 
 
            16          MR HARDAWAY:  Well, actually, Your Honour, that was 
going 
 
  
 
  
 
          19    proceed from there.   

 
  
 
  
 
          22    you know.   

 
  
 
       
re
 
  
testified 
 
            26    that you heard that S
fo
 
  
 
          28    A.    Yes, sir.   
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           1    killing of the Kamajors; is that also correct? 

           2    A.    Yes, sir. 

           3    Q.    Now, it's also correct that you have testified that 

           4    Augustine Gbao was not involved in the killing of the 
majors; 

           6    A.    I said I did not hear. 

           7    Q.    So if I put it to you that Augustine Gbao was, in fact, 

           8    involved in the killing of the Kamajors, you would have no 

           9    response; is that also correct? 

 11:30:36 10    A.    Yes, sir. 

  I 

 12    have one section left that would take about ten to 15 minutes. 

sure. 

ot know what the records have on 

 a 

:  I will put it both ways, Your Honour. 
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Ka
 
   11:30:17  5    is that also correct? 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
 
          11          MR HARDAWAY:  Your Honours, I'm looking at the time.  

 
           
 
            13    I'm at the Court's plea
 
            14          PRESIDING JUDGE:  I do n
 
   11:30:57 15    this issue of Kamajors.  What have we been calling them on the 
 
            16    records?  Are they Kamajors or alleged Kamajors, as it makes
 
            17    difference.  I don't know. 
 
            18          MR HARDAWAY
 
            19          PRESIDING JUDGE:  I see. 
 
   11:31:14 20          MR HARDAWAY: 
 



            21    Q.    Forgive me, Mr Witness, I will ask the questions again. 

          23    A.    Yes, sir. 

d that you did not hear that 

 

                                           

           1    no response to that; is that also correct? 

           2    A.    Yes, sir. 

           3          MR HARDAWAY:  I thank the Court for its direction, and I 
 

           4    in the Court's hands. 

09  5          PRESIDING JUDGE:  Yes, you are in the Court's hands.  We 

ave 
n 

           7    minutes for the next episode. 

UDGE:  We may take the break at this point in 

 
            22    You had heard about the killing of the alleged Kamajors, 
rrect? co

 
  
 
            24    Q.    And you also testifie
Augustine 
 
   11:31:32 25    Gbao was involved in the killing of the alleged Kamajors; 
 
            26    correct? 
 
            27    A.    Yes, sir. 
 
            28    Q.    So if I put it to you that Augustine Gbao was, in fact, 
 
            29    involved in the killing of the alleged Kamajors, you would
have 
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am
 
  
 
   11:32:
 
           6    will grant you -- since we only have three minutes, you h  

te
 
  
 
             8          MR HARDAWAY:  Yes. 
 
             9          PRESIDING J



 
   11:32:22 10    time and resume within the next couple of minutes.  The 
Chamber 

inutes and we will resume sitting 
ortly. 

       13                      [RUF25OCT07B - MD] 

g at 12.24 p.m.] 

s, Mr Hardaway. 

  19    Q.    Mr Witness, I only have a few more questions for you; 

 12:27:40 20    A.    Yes, sir. 

          21    Q.    Now, Mr Witness, without mentioning any names, do you 

ndividuals 

          23    concerning -- that you had spoken to a couple of individuals 

e and 

 12:28:08 25    do you remember that? 

     26    A.    Yes, sir. 

 the difference, Mr Witness, between the 
fice 

                              SCSL - TRIAL CHAMBER I 

 
            11    will recess for a few m
sh
 
            12                      [Break taken at 11.30 a.m.] 
 
     
 
            14                      [Upon resumin
 
   12:27:23 15          PRESIDING JUDGE:  Ye
 
            16          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honour. 
 
            17          PRESIDING JUDGE:  You may continue, please. 
 
            18          MR HARDAWAY:  Thank you. 
 
          
okay? 
 
  
 
  
 
          22    remember that you had spoken about a couple of i  

 
  
who 
 
            24    you said received money from the Prosecution to com
stify; te

 
  
 
       
 
            27    Q.    Do you know
Of
 
          28    of the Prosecutor, and the witness/victims section of the   

Special 
 
            29    Court? 
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           1    A.    I don't know the difference. 

           2          PRESIDING JUDGE:  He's an outsider; how would he even 
ow? 

           3    He's an outsider.  Those are internal matters of internal 

           4    details.  To a person from outside, you know, the money is 

45  5    the Special Court. 

           6          MR HARDAWAY:  One moment, Your Honour. 

           7    Q.    Now, Mr Witness -- 

           8    A.    Yes, sir. 

           9    Q.    -- you have some testified that you had not heard of any 

ldiers 

      12    A.    Yes, sir. 

 to you that women were forced to marry 
F 

          14    soldiers throughout the entire conflict, from 1996 to 2000, 

ponse to that; is that also correct? 

fly; 

  
 
 
 
 
 
  
 
  
kn
 
  
 
  
from 
 
   12:28:
 
  
 
  
 
  
 
  
 
   12:29:19 10    women being raped, excuse me, being forced to marry RUF 
so
 
          11    between 1996 and 2000; is that correct?   

 
      
 
            13    Q.    So if I put it
RU
 
  
you 
 
   12:29:45 15    would have no res
 
            16    A.    Yes, sir. 
 
            17    Q.    Now, I want to take you back to 1992 just very brie
all 
 
            18    right? 
 
            19    A.    Okay. 
 
   12:30:02 20    Q.    Now, you had mentioned that in approximately 1992 you 
were 
 
            21    an AWOL soldier; is that correct? 
 



            22    A.    Repeat the question once again. 

          23    Q.    In 1992, were you an AWOL soldier? 

:30:40 25    Q.    Okay.  Now, Mr Witness, during that time, what was the 

nt for being AWOL? 

were captured, then you will be sent back to the 

          29    Q.    That's the only punishment; you'd be sent back to the 

                SESAY ET AL                                                 

           1    line? 

           2    A.    Yes, sir. 

OL until Issa 
say 

           4    tracked you down; is that correct? 

u 

           7    being AWOL, did he? 

           8    A.    He did not punish me. 

Okay.  Now, Mr witness, you've given a lot of evidence 

 
  
 
            24    A.    I used to AWOL but not all the time.  I used to AWOL. 
 
   12
 
            26    punishme
 
            27    A.    If you 
 
            28    front line. 
 
  
front 
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             3    Q.    Now, you had testified that you were AW
Se
 
  
 
   12:31:20  5    A.    Yes, he met me where I was, yes. 
 
             6    Q.    Now, when Issa Sesay found you, he did not punish yo
r fo

 
  
 
  
 
           9    Q.      

that 
 
   12:31:48 10    during the time in the RUF you held several very important 
 



            11    positions; is that correct? 

 12:32:10 15    A.    Well, not important as you are explaining. 

          16    Q.    All right. 

      17    A.    Yeah. 

s 

pointed me to the 

          21    positions I held. 

          22          PRESIDING JUDGE:  Mr Witness, please answer the 

  No, sir. 

NG JUDGE:  Put the question to him again, please. 

 you obtaining -- 

to 

          29    unless you're changing it. 

IAL CHAMBER I 
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 SESSION 

 
 
            12    A.    Yes, I held some positions, sir. 
 
            13    Q.    Okay.  And were these positions considered fairly 
 
            14    important? 
 
  
 
  
 
      
 
            18    Q.    Now, Issa Sesay appointed you to a lot of the position
 
            19    that you've held, didn't he? 
 
   12:32:40 20    A.    It wasn't only Issa Sesay that ap
 
  
 
  
question. 
 
            23    Answer the question. 
 
            24          THE WITNESS:
 
   12:32:51 25          PRESIDI
 
            26          MR HARDAWAY:  Thank you. 
 
            27    Q.    Issa Sesay had a hand in
 
            28          PRESIDING JUDGE:  That was not the question you put 
m, hi
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             1          MR HARDAWAY:  I'll change the question, Your Honour. 

           2          PRESIDING JUDGE:  All right.  Okay. 

           4    Q.    Issa Sesay played a role in you getting the positions 
at 

           7    Q.    And for the vast -- 

           8          JUDGE BOUTET:  Mr Prosecutor, I don't know what you are 

 

 12:33:35 10    you are satisfied with it, that is fine, but I don't know what 

          11    meaning this has. 

      12          MR HARDAWAY:  All right. 

e asking him the question that 

          14    to be quite precise.  The answer was "some."  "Some," what 

        16    him very important?  He said, well, I am not sure what the 
wer 

          17    was, but he didn't answer that question. 

          18          MR HARDAWAY:  Very well. 

are asking these questions 

3:59 20    presumably to get some answers, if you are satisfied with that 

      23          MR HARDAWAY:  Understood, Your Honour. 

    24    Q.    Now, Issa Sesay approved you being in the positions that 

 
  
 
             3          MR HARDAWAY:  Yes. 
 
  
th
 
   12:33:17  5    you had; is that correct? 
 
             6    A.    Some. 
 
  
 
  
 
             9    going to be able to do with these kind of answers, as such. 
If 
 
  
 
  
 
      
 
            13          JUDGE BOUTET:  You ar
ems se

 
  
does 
 
   12:33:47 15    that mean?  And the same with the previous question.  You 
ked as

 
    
san

 
  
 
  
 
          19          JUDGE BOUTET:  So if you   

 
   12:3
 
            21    that is fine with me.  But then don't ask him a question, 
don't 
 
            22    ask the question if they are not important. 
 
      

 
        
 
   12:34:21 25    you held; is that correct? 



 
            26    A.    Yes, it is correct, but not in all positions.  He 
proved 

          28    Q.    Okay.  And would you say that he approved most of the 

     29    positions that you held? 

        SESAY ET AL                                                 
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           1    A.    Yes. 

           2    Q.    And when you held these positions, Issa Sesay was your 

           4    A.    Yes, sir. 

 12:35:07  5    Q.    Now, you have testified that you had felt closer to Issa 

           7    A.    Yes, sir. 

           8    Q.    And it would be correct to say that this started from 
92 

           9    when he tracked you down being AWOL; correct? 

 12:35:34 10    A.    No, sir. 

start feeling closer to Issa Sesay than 

ap
 
            27    some of them. 
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             3    commander, wasn't he? 
 
  
 
  
 
             6    Sesay more than all the other commanders; do you remember 
that? 
 
  
 
  
19
 
  
 
  
 
          11    Q.    So when did you   

all 
 
            12    of the other commanders? 
 
            13    A.    From the time the war began, when they met us in 
Pendembu. 
 



            14    Q.    Now, you had testified that, and please correct me if I 

is 

 Elsie May Kaitonge, yes. 

          19    correcting me.  Now, you also testified that you are related 

 

ou are very loyal 

 12:36:40 25    Issa Sesay, aren't you? 

          26    A.    No, sir.  Not correct, sir. 

          27    Q.    Okay.  You are not loyal to Issa Sesay? 

I was loyal to the movement but not to Issa 
say 

 - TRIAL CHAMBER I 

             
ge 50 

am 
 
   12:35:57 15    wrong, that Issa Sesay's wife is named Elsa [sic] Kaitonge; 
 
            16    that correct? 
 
            17    A.    Yes, sir. 
 
            18    Q.    I apologise if I got the name wrong and I thank you for 
 
  
to 
 
   12:36:20 20    her as well, aren't you? 
 
            21    A.    Yes, sir. 
 
 
            22    Q.    So it's true that you are also related to Issa Sesay; 
true? 
 
            23    A.    Yes, sir.
 
            24    Q.    And it would be correct to say that y
to 
 
  
 
 
  
 
  
 
          28    A.    No, sir.    

Se
 
            29    as an individual. 
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             1    Q.    Are you still -- 

           2          PRESIDING JUDGE:  Just a minute, please.  He says he was 

           4          MR HARDAWAY:  As an individual. 

 12:37:18  5          PRESIDING JUDGE:  As an individual.  Yes. 

           7    Q.    You are loyal to Issa Sesay as a member of your family, 

           8    aren't you? 

 Sesay because he's a member of my 

y member Issa 

n what I 
ew. 

y; correct? 

 12:38:09 15    A.    Yes, sir. 

ou.  Mr Witness, I have no more questions of you.  

   17    thank you for your time. 

DGE:  I didn't get the last segment of that 

fy 

family, but on what he knows 

 how did he end it up?  I don't know. 

 12:38:50 25    Q.    Please repeat the last answer, Mr Witness. 

          26          PRESIDING JUDGE:  The last segment of your answer, 

 
  
 
             3    loyal to the movement and not to Issa Sesay. 
 
  
 
  
 
             6          MR HARDAWAY: 
 
  
 
  
 
             9    A.    Yes.  I love Issa
family. 
 
   12:37:41 10    Q.    And it's true, Mr Witness, that the only reason you are 
 
            11    here testifying today is to protect your famil
 
            12    Sesay, isn't it? 
 
            13    A.    I -- no.  I came for -- I came to testify o
kn
 
          14    Q.    For Issa Sesa  

 
  
 
            16    Q.    Thank y
I 
 
         
 
            18          Your Honours, this completes my cross-examination. 
 
            19          THE WITNESS:  Thank you, sir. 
 
   12:38:32 20          PRESIDING JU
 
            21    answer.  He said he has not -- he didn't come here to testi
in 
 
            22    order to protect a member of my 
 
            23    about Issa Sesay,
 
            24          MR HARDAWAY: 
 
  
 
  
please. 
 



            27          THE WITNESS:  I said, I came to testify about what I 

        29          PRESIDING JUDGE:  Yes, thank you. 
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           1          THE WITNESS:  Yes, sir. 

           2          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash. 

           3          MR JORDASH:  No re-examination, thank you. 

           4          PRESIDING JUDGE:  No re-examination.  Mr Witness -- 

 12:40:13  5          THE WITNESS:  Yes, sir. 

th 

           8    testimony, for assisting the Court to arrive at whatever 
cision 

  We thank you for coming and 

 12:40:36 10    are discharged and we wish you a safe journey and a happy 

all 

know 
 
          28    of Issa Sesay.   

 
    
 
 
 
 
 
                                      
 
 
 
 
         
Pa
                  25 OCTOBER 2007                             OPEN SESSION 
 
 
 
 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
 
             6          PRESIDING JUDGE:  -- you've come to the end of your 
 
             7    testimony.  We thank you for coming and for obliging us wi
ur yo

 
  
de
 
             9    it will arrive at in this case.
u yo

 
  
pursuit 
 
            11    of your occupations at this point in time.  So we wish you 
 
            12    the best. 
 
            13          THE WITNESS:  Yes.  Thank you very much, sir. 
 
            14                      [The witness withdrew] 
 



   12:41:37 15          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Hardaway, you were looking
me? 

 at 

          17          MR HARDAWAY:  No. 

   18          PRESIDING JUDGE:  Good. 

fforts 

rint. 

          24          Yes.  May the Chamber be advised by Mr Jordash as to how 

I call the witness -- 

          28          PRESIDING JUDGE:  DIS? 

          29          MR JORDASH:  188. 

ge 52 
              OPEN SESSION 

           1          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash, is that the witness 
o 

           2    Mr Cammegh announced might be testifying for about three days 
 

 
            16    I thought you were springing on your feet again. 
 
  
 
         
 
            19          MR HARDAWAY:  It takes a lot of effort to spring on my 
 
   12:41:50 20    feet. 
 
            21          PRESIDING JUDGE:  I didn't see you taking any e
 
 
            22    springing on your feet.  You've sprung on your feet very 
smartly, 
 
            23    always.  All the time.  I'm even ready for the sp
 
  
we 
 
   12:42:16 25    now proceed? 
 
            26          MR JORDASH:  Well, the next witness is DIS-188.  But, 
 
            27    before 
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wh
 
  
or



 
             3    so; is that the witness? 

           4          MR JORDASH:  That's the one. 

tness 

           7    after the accused. 

           8          PRESIDING JUDGE:  Okay.  And he's an insider witness? 

        9          MR JORDASH:  Yes. 

          11          MR JORDASH:  And I will be applying to have all the 

          12    evidence in a closed session. 

 session. 

          14          MR JORDASH:  Yes.  Could I just raise two issues before 

12 15    that?  Firstly, just for the record, to put on the record that 

se has changed in relation to the trade.  
 

g 

gricultural unit, which 
 

 12:43:35 20          PRESIDING JUDGE:  You leave that to us. 

          21          MR JORDASH:  But I am putting that on the record. 

          23    through the evidence.  We knew when the Prosecution were 

          24    to assimilate these commissions with first contributions.  We 

:43:53 25    noticed all that. 

          27          MR JORDASH:  Yes. 

          28          PRESIDING JUDGE:  We will make the determinations at the 

 
  
 
   12:42:48  5          PRESIDING JUDGE:  All right. 
 
             6          MR JORDASH:  I think almost certainly our longest 
wi
 
  
 
  
 
     
 
   12:43:01 10          PRESIDING JUDGE:  Right, okay. 
 
  
 
  
 
            13          PRESIDING JUDGE:  In a closed
 
  
 
   12:43:
 
            16    the Prosecution's ca
My
 
          17    learned friend put to the witness that civilians were tradin  

but 
 
            18    were forced to pay commission to the a
is
 
          19    a substantial change of the Prosecution's case.   

 
  
 
  
 
          22          PRESIDING JUDGE:  You will leave that us.  We will look   

 
  
wanting 
 
  
 
   12
 
            26                      [The witness entered court] 
 
  
 
  



 
            29    right time, Mr Jordash. 
 
 
 
 
 
                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                 

                25 OCTOBER 2007                             OPEN SESSION 

           1          MR JORDASH:  Certainly, but I'm just -- 

           2          PRESIDING JUDGE:  You are not submitting now, on the 

           3    evidence, on what we should believe and what we should not. 

           4          MR JORDASH:  No.  I suppose what I am doing is just 
ying 

 12:44:11  5    that we don't know what the Prosecution's case is on this. 

           7    submissions.  They also will have the right to reply on this 
 

           8    the appropriate time. 

in a different 
y 

 12:44:25 10    the Prosecution, inviting them to say what it is their case is 

    12          PRESIDING JUDGE:  It is their business.  If they don't 

nsequences 

          14    are there.  We will be telling them. 

on.  At this stage I would imagine that 
the 
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sa
 
  
 
             6          PRESIDING JUDGE:  That you will tell us in your final 
 
  
at
 
  
 
             9          MR JORDASH:  I suppose also I was asking 
wa
 
  
 
          11    but --   

 
        
 
            13    prove, if they don't establish their case, well, the 
co
 
  
 
   12:44:38 15          JUDGE BOUTET:  Their case was closed when they closed 
the 
 
          16    case for the Prosecuti  



 
            17    intent is not, when they are cross-examining, to complete 
eir 

er se.  But they may, they may still try to get some 

          19    additional evidence to support what they already have as a 

 12:44:56 20    position but I would imagine if their case was based on the 

    cross-examination of witnesses for the Defence they are in 

t on 

     26    the record as much for myself, when I am reading the record, I 

cord, 

                SESAY ET AL                                                 
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 Thank you. 

           2          And the second issue is the issue which was raised a few 

           3    days ago about -- well, actually it's probably better that the 

           4    witness is not in the Courtroom. 

 12:45:37  5          PRESIDING JUDGE:  May he leave.  You can escort him out. 

th
 
            18    case, p
 
  
 
  
 
            21
 
            22    serious trouble but, anyhow. 
 
            23          MR JORDASH:  Well, I suppose that is a different issue 
to 
 
            24    put to witnesses what their case was, rather than it changed 
 
   12:45:11 25    according to the witness that is being called, but I put i
 
       
 
            27    can -- 
 
            28          JUDGE BOUTET:  You have achieved that.  It's on the 
re
 
          29    I would imagine.   
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             1          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
 
  
 
  



 
             6    You can take him out, you know. 
 
             7                      [The witness left the court] 
 
             8          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash. 

           9          MR JORDASH:  I raised the concern a few days ago, which 
r 

tnesses 

 Prosecution who those 

          14    this present witness, DIS-069, had completed his testimony, 

that inquiry, and I 

d also to 

18    this witness, to inform them as to the situation, inform him 

  19    to the situation, so that he can -- 

 12:47:43 20          JUDGE BOUTET:  Yes, but Mr Jordash, the evidence of this 

     21    witness, if you are talking of this witness, you've said is 

          23          MR JORDASH:  Yes. 

          24          JUDGE BOUTET:  If your application is granted that would 

 12:47:56 25    the case.  It can't be watched from the outside.  I mean, they 

         27    available anywhere.  So, I'm not talking about other 

cause 

 
  
ou
 
   12:46:46 10    insiders are expressing, which is the news that the 
Prosecution 
 
            11    witnesses, insiders, are watching the testimony of our 
wi
 
            12    knowing -- having been told by the
 
            13    witnesses are.  We put off an answer from the Prosecution 
until 
 
  
but I 
 
   12:47:17 15    believe the Prosecution have an answer to 
 
            16    would appreciate an answer because, depending what the answer 
is, 
 
            17    I may have a duty to the victims and witness unit, an
 
            

as 
 
          

 
  
 
       
 
            22    likely to be in closed session in its entirety. 
 
  
 
  
be 
 
  
 
          26    either do it in the Courtroom but outside the Courtroom it's   

not 
 
   

witnesses. 
 
            28    You were saying, you make this application at this moment 
be



 
            29    you have concern about this witness in particula
 

r. 
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ON 

in a 
osed 

           2    session, the information is here, in this Courtroom and 
where 

creen anywhere. 

           4          MR JORDASH:  Transcripts can be given to Prosecution 

 12:48:27  5    witnesses and they can be sat down with Prosecutors and taken 

    6    through that evidence. 

           8    direction.  I'm saying -- I don't know.  Your allegations were 

           9    they were watching it on TV.  I am just saying that on closed 

t 

          12          MR JORDASH:  Well, the crux of my query is:  Are the 

 

          14    order to assist them in their case preparation?  Whether it's 

 12:49:00 15    having insiders in the OTP offices watching the proceedings or 

before the witnesses, or having 

          17    discussions with the witnesses along the lines of:  This 

          18    particular witness is now testifying for the Defence; can you 
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             1          Well I can -- my understanding of the system, 
cl
 
  
no
 
             3    else.  It cannot be watched on TV or on the s
 
  
 
  
 
         
 
           7          JUDGE BOUTET:  Now you are moving into a different   

 
  
 
  
 
   12:48:42 10    session they can't, but I am not saying they can't look a
 
            11    transcripts; that is a different issue. 
 
  
 
          13    Prosecution telling insiders who the Defence witnesses are in  

 
  
 
  
 
          16    having transcripts put   

 
  
 
  



 
            19    assist us as to whether this identified witness is or is no
 
 12:49:26 20    telling the truth? 

t 

          21          That is my query, and I do submit it's an important one 

 

          23    because it has security implications for them, and it's 

 12:49:48 25    this Chamber is being circulated to Prosecution witnesses. 

          26          If this Trial Chamber, if the Prosecution say this is 

 

          28    be given the opportunity to decide whether, on balance, that 

curity 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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           2          We certainly don't do it with Prosecution witnesses.  We 

           3    try, when we are questioning our witnesses, not to disclose 
o 

           4    has given evidence for the Prosecution.  Sometimes, of course, 

 12:50:36  5    it's not easy, and sometimes it's not possible, and sometimes 
 

  
 
  
 
            22    because it's an important one for the witness and victims unit
 
  
important 
 
            24    for our witnesses to know whether the news of them testifying 
in 
 
  
 
  
being 
 
            27    done or might be done, then I would submit the Chamber ought 
to
 
  
is a 
 
            29    legitimate forensic technique when balanced against the 
se
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             1    implications. 
 
  
 
  
wh
 
  
 
  
of



 
             6    course they know, but we do try not to. 
 
           7          JUDGE BOUTET:  To my knowledge, the protective meas  ures 

           8    that have been issued would not justify the release of 

 an insider witness.  The Prosecution may have 

 12:50:54 10    other techniques, I don't know, but to release identification 

        13    they are not an investigator for the Prosecution -- 

chniques 

          17    divulging the identity of the witness who is giving evidence 

          18    their insiders. 

        19          MR JORDASH:  Yes, but the suggestion is they, in fact, 
ve 

1:28 20    insider witnesses, or have had during the course of 
oceedings, 

          21    the AFRC proceedings particularly, watching the proceedings 

 23          JUDGE BOUTET:  Well, I mean, whatever technique they may 

          24    use, if it's not in violation of orders as such, what you are 

2:51:46 25    saying, you are changing your description of the facts, 

 may, you are -- watching it in the 
osecutors' 

 

, and 
thing 

 
  
 
             9    information to
 
  
of 
 
            11    a witness to a person which, on the face of it, would appear 
to 
 
            12    be not entitled to it, they are not part of the Prosecution 
team, 
 
    
 
            14          MR JORDASH:  Yes. 
 
   12:51:13 15          JUDGE BOUTET:  -- but I don't know the various 
te
 
            16    they use without divulging the identity.  You are talking of 
 
  
to 
 
  
 
    
ha
 
   12:5
pr
 
  
from 
 
            22    an office in the Prosecution. 
 
           

 
  
 
   1
 
            26    Mr Jordash.  If I
Pr
 
            27    office or watching it in another office somewhere, where it's
on 
 
            28    TV as such, and this is public in that sense as such
no



 
            29    precludes them for watching that.  What is, and would be 

    SESAY ET AL                                                 

 

           2    information as to the identity of that person, and that is not 
 

           4          MR JORDASH:  That is my complaint. 

 12:52:22  5          JUDGE BOUTET:  So that, I don't know. 

g 

           8    to watch the proceedings in full knowledge of who the witness 
 

         11    commitment, and we did mandate Mr Hardaway, who at that time 

ation and to report 
 

          14          Mr Hardaway, may we hear you on Mr Jordash's 

 12:53:38 15    please. 

        16          MR HARDAWAY:  Yes. 
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             1    reprehensible if they have -- they have or have been given
 
  
in
 
             3    the public domain. 
 
  
 
  
 
             6          MR JORDASH:  It's my complaint which arises from the 
 
             7    information I have that the Prosecution witnesses are bein
ken ta

 
  
is
 
             9    and I'd seek an answer from the Prosecution. 
 
   12:53:07 10          PRESIDING JUDGE:  Well, I remember that I made the 
 
   

was 
 
            12    taken unawares, to cross-check this inform
to
 
          13    the Court what his findings are.   

 
  
allegations, 
 
  
 
    



 
            17          PRESIDING JUDGE:  And what you are coming out with as a 

 

        21          PRESIDING JUDGE:  And from the victims and witness unit. 

se, we do not disclose, 
riod. 

    We do not disclose the identifying data of any witness to 
yone, 

          24    even an insider, so we have not disclosed that.  It has not 

          26    The protective measures are followed.  We don't disclose the 

          27    identifying data to anyone who has no basis of knowing who is 

close that. 

          29          PRESIDING JUDGE:  So what you are saying, in effect, is 

ge 58 

           2    protective measures that are put in place by the orders of 
is 

           3    Court? 

           4          MR HARDAWAY:  Unequivocally and absolutely. 

 12:55:31  5          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, does that -- what do you 
ve 

 
            18    conclusion, or your findings from the information you have
 
            19    collected from the OTP. 
 
   12:53:52 20          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour. 
 
    
 
            22          MR HARDAWAY:  We, in this ca
pe
 
            23
an
 
  
 
   12:54:12 25    happened in this case.  It has not happened in the AFRC case. 
 
  
 
  
 
            28    going to be testifying.  We do not dis
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             1    that -- you are saying that you respect the measures, the 
 
  
th
 
  
 
  
 
  
ha



 
             6    to say about that? 
 
           7          MR JORDASH:  Well, I have to accept, if that is the   

 
             8    Prosecution position, then I can't go behind that. 

e we 

ke 

          11    the application? 

          12          MR JORDASH:  Yes, please. 

ase. 

 12:56:17 15                      [The witness entered court] 

          16          [At this point in the proceedings, a portion of the 

        18    separate cover, as the proceeding was heard in a closed 
sion] 

          19                      [Whereupon the hearing adjourned at 5.35 

d on Friday, the 26th day of 

      22 

          23 

          24 

          26 

  27 

          29 

 

 
             9          PRESIDING JUDGE:  Right.  Thank you.  All right.  Ar
in 
 
   12:55:59 10    a closed session?  No, we are not yet.  Well, you were to ma
 
  
 
  
 
            13          PRESIDING JUDGE:  Court Management, are we, can they 
bring 
 
            14    in the witness, ple
 
  
 
  
 
            17    transcript, pages 59 to 112, was extracted and sealed under 
 
    
sse

 
  
p.m., 
 
            20                      to be reconvene
 
            21                      October 2007 at 9.30 a.m.] 
 
      

 
  
 
  
 
          25   

 
  
 
          
 
            28 
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